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Když padá listí a létají draci

Drakiáda je oblíbenou podzimní akcí Českého zahrádkářského svazu Ko‑
loveč. Příznivci drakolétání se sešli v areálu rybníka „U Holce“ ve čtvrtek
28. září. Počasí nabídlo slunečno a teplo, azurově modrou oblohu, bohu‑
žel větru bylo málo. A tak se děti se svými draky docela naběhaly.   

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Za plného provozu a za tři hodiny pokácela i uklidila firma „Péče o stro‑
my a zeleň“ Lukáše Čermáka vzrostlou suchou lípu naproti Obecnímu
úřadu Loučim.  Z. Huspek

Drakiáda v Koutě na Šumavě. Text str. 7

Mottem 4. Zahořanské drakiády bylo: „Místo slunce, místo mraků, bude ne‑
be plné draků“, a to se také vyplnilo. Nálada vládla báječná, byl připravený
podzimní čaj, na ohni se opékaly buřty a jiné dobroty. Díky krásnému pod‑
zimnímu počasí si drakiádu užili malí i velcí.  Eliška Krchová  
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Dne 11. 11. 2023 oslavil Sbor dobrovolných hasičů v Úsilově 120 let od svého založení. Všem hrála kapela Skalanka. Děkujeme všem účastníkům. 
Ivana Janoušková, SDH Úsilov   

Co se povedlo a co se chystá v Mrákově? 
Mimoškolní program v Mrákově se rozjel naplno a zahrnul v podsta‑
tě všechny věkové kategorie našich žáků. Nejednalo se přitom jen
o akce sportovní, které mají v mrákovské škole velkou tradici (stihli
jsme mj. Horšovskotýnské sportovní hry, Atletickou ligu, přespolní
běh či florbalový turnaj), ale také o programy kulturní, zeměpisné
a další, počínaje třídními výlety a vycházkami přes hudební pořady
a branné dny až po mimořádně zajímavou a atraktivní akci – exkur‑
zi do České národní banky, kde se naši deváťáci ve sklepních prosto‑
rách její budovy seznámili s historií a unikátními exponáty našeho
bankovnictví. Účastníky jsme se stali díky výborné spolupráci s dal‑
šími školami, jmenovitě s Gymnáziem J. Š. Baara (geologická exkur‑
ze, kurz robotiky) a ZŠ Komenského, která poskytla mrákovské škole
kapacitu v zahraničním zájezdu do Velké Británie. Díky tomu si 19
našich žáků společně s panem ředitelem a panem učitelem Pinkrem
mohlo prohlédnout nejen přírodní a kulturní krásy Walesu, ale také
významná přístavní města Antverpy a Bruggy a v závěru i spatřit
krásy Paříže přímo z vrcholu její dominanty – Eiffelovy věže. Plány
na další období rozhodně za těmi již prožitými nijak nezaostávají –
vedle tradiční čertí školy a vánočních výletů nás v zimě čekají dva
běhy lyžařských zájezdů, jeden z nich – do rakouských Alp – opět ve
spolupráci s domažlickým gymnáziem.  ZŠ Mrákov

Hasičskému sboru v Úsilově je 120 let

Den válečných veteránů v Chodské Lhotě

Společná fotografie z Brugg

Den válečných veteránů se slaví celosvětově 11. listopadu, u příležitosti konce
první světové války. Květy vlčího máku pokrývaly hroby vojáků padlých na západ‐
ní frontě a staly se proto symbolem tohoto svátku. Den veteránů je v České repub‐
lice připomínán od roku 2004.

Dne 11. listopadu 1918 v 11 hodin bylo ve vlakovém voze u severofrancouzské‐
ho města Compiègne podepsáno příměří mezi zeměmi Dohody a Německem,
jímž byly na západní frontě ukončeny boje 1. světové války. Hlavními signatáři
příměří byli vrchní velitelé spojeneckých sil maršál Ferdinand Foch a německý
zástupce Matthias Erzberger.

V Chodské Lhotě má tento význačný den ještě jednu velikou symboliku. Věnec
u pomníku padlých v první světové válce pokládají členové klubu zasloužilých ha‐
sičů a spolu s nimi děti z mateřské školky – staří mazáci a naše budoucnost. Po
minutě ticha starosta obce Ing. Miroslav Jäger v krátkosti seznámil přítomné s vý‐
znamem tohoto dne. Pomníku, který by si zasloužil větší pozornost, je letos 102
let. Snad se podaří zachovat jeho důstojnost a tím i úctu lidem, jménům, která jsou
na něm napsána. Čest jejich památce.                                            Za Lhoťáky Milan Zajíc



Konsolidační balíček zacho‑
vává příjmy většiny obcí a měst

Už v roce 2006 se vedla ostrá politická
debata o tom, zda nepřekročíme hranici
1 bilionu dluhu. Státní dluh
byl totiž ve výši 802,5 mld.
Kč, což tehdy představovalo
meziroční navýšení o 111,3
miliard. Kč. Jak víme, vývoj
šel dál. Nejenže jsme nebyli
schopni snížit absolutní, ani
relativní dluh, ale postupně
jsme se v roce 2015 dostali
na 1,5 bilionu dluhu.  Bě‐
hem čtyř posledních let to
činí již dokonce více než
3 biliony Kč (gigantický ná‐
růst dluhu byl dosažen za
3 roky, z čehož dva spadaly do covidového
období). V porovnání s jinými dluhovými
hříšníky v EU jsme na tom sice ještě relativ‐
ně dobře, ale vývoj zkrátka a dobře musel
vyvolat reakci v oblasti veřejných financí. 

Dopad na obce je neutrální
Je tu ale jeden paradox. Zatímco stát se

svými povinnými, tzv. mandatorními výdaji,
chudne, samosprávné části veřejných finan‐
cí, tedy obce a kraje, vykazují jako celek po‐
měrně solidní přebytky a mají na svých
účtech v součtu k letošnímu červnu částku
blížící se půl bilionu Kč. Považuji proto
v současné situaci za úspěch, že konsolidač‐
ní balíček se nakonec výrazně samospráv
nedotkne, přestože bylo lákavé některé příj‐
my obcí přesměrovat do státního rozpočtu.

Pro mne osobně bylo zcela zásadní, aby
zůstal výlučným příjmem rozpočtů obcí
výnos daně z nemovitých věcí. Původní ná‐
vrh inspirovaný názory některých ekono‐
mů z Národní ekonomické rady vlády totiž

zaváděl k nemovitostem tzv.
státní koeficient. Výnos při‐
padající na tento koeficient
by šel přímo do státního roz‐
počtu. Na první pohled by se
jednalo pouze o účetní roz‐
dělení výnosu z nemovitých
věcí. Jenže v tradici našeho
daňového systému, a to do‐
konce i v předlistopadovém
období, vždy bylo, že výnosy
ze zdanění majetku jsou
příjmem místních rozpočtů,
protože právě obce platí vý‐

daje, které s užíváním nemovitostí souvisí. 
Přiznávám jistou nelibost z toho, že se

tato daň zvedne zhruba o 80 procent. Sou‐
časná situace není zrovna příhodná pro
zvyšování daní jakéhokoliv typu. Pravda
ale je, že tam, kde obce neuplatňují místní
koeficienty (což je případ obcí Kdyňska),
je její stávající výše dosud v porovnání s ji‐
nými státy velmi nízká (snad kromě Ra‐
kouska). A za stávající situace se příjmy
nalézt musí, jinak bychom se nepohnuli
ani o píď v ozdravení státních financí. 

Obce navíc dostaly možnost nastavit tzv.
místní koeficient ve výši 0,5, čímž by se
fakticky mohla daň z nemovitých věcí
i snížit. Jsem však přesvědčen, že mnoho
takových případů nebude. Zatím lze na zá‐
kladě čísel z ministerstva financí odhad‐

nout, že výnosy obcí na dani z nemovitých
věcí se zvýší z 12 na zhruba 22 mld. Kč.
Aby nakonec celá operace včetně dalších
daňových změn obcím ještě namísto úspor
v rozpočtu nepřinesla peníze navíc, dojde
k určitému poklesu jejich podílu na tzv.
sdílených daních. V příštím roce z 25,84 %
na 24,92 %. A v roce 2025, kdy již budou
působit efekty daňových změn, pak na
24,16 %. Ve výsledku by měla tato operace
zůstat vůči stávajícím rozpočtům obcí
neutrální. 

Debaty kolem hazardní daně
Jako ne úplně povedené považuji nové

rozdělení výnosu z hazardní daně z tzv. ži‐
vých her. Původně totiž ani nebyla součástí
vládního návrhu. Existují totiž některé
většinou příhraniční obce, kde s ohledem
na umístění kasin a různých herních pozic
byl výnos této daně zásadním příjmem je‐
jich rozpočtů. V našich končinách to platí
především o České Kubici, ale zčásti i o Ba‐
bylonu nebo  Železné Rudě. Tam nová pra‐
vidla skutečně mohou vyvolávat obavu
z narušení hospodaření těchto obcí.  Vní‐
mám samozřejmě hlasy, že stávající stav
vedl k enormním příjmům jen pro vybra‐
nou skupinu obcí. Jenže změny by měly
být přiměřené, protože obce s takovými
výpadky nemohly počítat v předstihu.
Proto jsem také přímo na plénu Senátu vy‐
zval pana ministra financí, aby těmto pří‐
padům věnoval detailnější pozornost. 

Konsolidační balíček není důvodem
k bujaré oslavě, ale jeho cíl je správný. Je
třeba ocenit snahu předejít drastickým
opatřením v budoucnosti, která by, bez té‐
to záchranné brzdy, musela přijít. Zásah
Svazu měst a obcí i senátorů ve věci daně
z nemovitých věcí umožnil solidní většině
senátorů a senátorek balíček 8. listopadu
podpořit. Rozhodně ale s vědomím, že se
k některým tématům v budoucnu vrátí.  

Ing. Vladislav Vilímec, senátor PČR, 
zastupitel města Kdyně
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Ozdravení financí je nutností
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Ing. Vladislav Vilímec

Letos už podruhé jsme přivítali nové občánky v Mrákově. V červnu to bylo 10 dětí, v listo‑
padu osm. Pro děti byly připraveny knížky a malý dárek, pro maminky kytička. Slavnost‑
ní odpoledne zpříjemnilo vystoupení dětí z chodského souboru Mráček.  

Eva Květonová, foto Marcela Vondrašová
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Někdy stačí pár dní práce a kousek dobré vůle, aby se ze zanedbané
kapličky a přilehlého sadu stalo místo plné života, umění a přírody.
Právě takovým místem je kaplička v ořechovém sadu v obci Všepadly,
který si převzala do péče začínající farma Kovalinka.  Kaplička se stá‑
vá symbolem spojení umění a přírody v obci.
Obnova této kapličky se konala od 27. do 29. října, a to díky iniciativě
a práci lidí spojených s farmou Kovalinka. Malířka Anna Němec Sypě‑
nová, známá svým uměním, se stala klíčovou postavou tohoto projek‑
tu. Během víkendu pomalovala krucifix, zobrazujícího Ježíše Krista,
který bude zdobit památeční kámen u kapličky, a také sama přispěla
svými malířskými dovednostmi ke vzhledu a atmosféře kapličky.
K výzdobě kaple věnovala obrazy „Madona, Krajina“ a „Marie z nebe“. 
Místní nadšenci toho ale chtějí dokázat mnohem víc. Plánují další
kroky, které tuto lokalitu promění v jedinečné místo. V nejbližších

měsících se chystají vymalovat osobitým stylem celou kapličku, aby
se stala důvodem pro zastavení nejednoho návštěvníka.
Důležitým cílem je také zapojení ostatních občanů. Kaplička bude
místem setkávání a oslav připomínajících význačné dny v roce, včet‑
ně oslavy Nanebevzetí Panny Marie 15. srpna, nebo adventu. Farma
Kovalinka plánuje obnovu křížů a božích muk v okolí kapličky a ob‑
novu historické cesty, která vedla od křížku pod obcí Úboč až k samo‑
tné kapličce. Informace najdete na www. kovalinka.cz.
S vaší podporou budeme moci pokračovat v naší práci a dále tvořit
spojení mezi uměním a přírodou.  Michaela Kovalová

Obec Dlažov zorganizovala 21. října výsadbu ovocné aleje podél Všerubské svato‑
jakubské cesty v úseku Dlažov – Nevděk.
Na pomoc se sázením přišli místní myslivci a hasiči i se svými dětmi,  místní obyva‑
telé i chataři, kteří zasadili 60 ovocných stromů, převážně jabloní a hrušní. Společ‑
né práci přálo pěkné počasí, které zpříjemnilo společně strávenou sobotu. Až po
setmění začalo pršet, aby se nově zasazené stromky zalily. Hasiči z Běhařova ještě
v neděli podpořili drobný déšť pořádnou zálivkou, aby se čerstvě zasazeným stro‑
mům na novém místě dobře dařilo. Všem pomocníkům patří veliké poděkování. 
Realizaci této akce inicioval už před rokem pan Tomáš Jindřich ze spolku Ultreia,

který pečuje o Svatoja‑
kubské cesty v naší re‑
publice. Na pomoc se sá‑
zením přijelo 8 dobro‑
volníků, z toho 4 poutníci
z Německa. Během ví‑
kendu prošli pěšky trasu
z Klatov až do Kdyně. No‑
vě vzniklá alej už nyní lá‑
ká do našeho malebného
kraje turisty a poutníky,
přináší i zájem místních.
Až stromy trochu povy‑
rostou, bude v létě ra‑
dost se v jejich stínu pro‑
cházet a na podzim při‑
nesou poutníkům i čer‑
stvé ovoce.  

Marta Tomanová, foto 
Štěpánka Charouzová

V rámci projektu OP JAK navštívili všerubští
školáci v Plzni dvě zajímavé výstavy. První by‐
la věnována pravěku, kde si žáci například se‐
stavili časovou přímku, prohlédli si repliky
nástrojů, které lidé používali a vlastnoručně si
vyzkoušeli, jak složité bylo drcení obilí ka‐
mennými drtidly. Ve vitrínách si prohlédli ex‐
ponáty z archeologických výzkumů, dále na‐

příklad kamennou slovanskou pec a vertikální
stav na tkaní. Druhá část dne byla zaměřena
na živočišnou říši. V expozici Bezobratlí kolem
nás jsme viděli entomologické sbírky, hnízdo
čmeláků, vos a sršní. Při prohlídce byly před‐
staveny i zajímavé živé exempláře. Na závěr
čekala Akva Tera, kde nás vedle různých stu‐
denokrevných živočichů v akváriích a terári‐
ích překvapila volně se pohybující agama.
Před odjezdem si někteří ještě pochutnali na
pizze, takže výlet do Plzně se vydařil.  

Renata Reifová

Svatojakubská cesta DlažovemZe Všerub 
do pravěku

Staráte se doma o někoho se specifickými
potřebami? 
Ať už o postižené dítě nebo seniora s nemocí. Cítíte, že je „toho“ na
vás moc a rádi byste tuto situaci sdíleli s jinými v podobné situaci
pod vedením odborníka? Potřebujete pomoc s péčí, abyste si
mohli odpočinout, nebo si zařídit něco na úřadech? Bezplatně
Vám pomůžeme s péčí o nemocné blízké osoby v domácím pro‑
středí. Naši pečovatelé jsou kvalifikovaní a zkušení, kteří mají em‑
patii a porozumění.
e−mail: ortova@kustod.cz,
tel.: 777 864 504

Na pomoc se sázením přišli
také místní myslivci a hasiči
s dětmi. Děkujeme!

Umění a příroda v srdci Všepadel
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V neděli 22. října byli na Obecním úřadě v Pocinovicích slavnostně přivítáni noví občánci. Od posledního vítání v říjnu 2021 se narodilo v Po‐
cinovicích 13 dětí.  Přivítáno bylo tentokrát 8 dětí, kdy nejmladšímu občánkovi byly 3 měsíce.  Marie Homolková, starostka obce

Vítání občánků v Pocinovicích

„Velitelský den“ v Libkově se konal 20. a 21. října. První den se zúčastnilo 84 dobrovol‐

ných hasičů nejen z pořádající obce Libkov, ale i hasiči z Pocinovic, Chodské Lhoty, Smržo‐

vic, Loučimi, Běhařova, Soustova, Dlažova a Slavíkovic. Všichni hasiči se sešli v 17:00 hod.

v sále v Libkově, kde p. V. Ponocný ml. provedl instruktáž k zásahu hašení místní drůbe‐

žárny. 

Všechny sbory pak vyrazily k rybníku u hřiště, kam po chvíli přijelo šest stříkaček, které

dodávaly vodu do cisternových vozů u drůbežárny, objektu zásahu. Stříkaly dvě proudni‐

ce, na každé straně budovy jedna, a navíc byla použita proudnice bez obsluhy, která vytvá‐

řela vodní clonu až na střechu. Ještě předtím dvě jednotky z Běhařova a z Pocinovic, které

mají ve výbavě dýchací přístroje, „zachraňovaly“ dvě osoby, které zůstaly uvnitř zakouře‐

ného objektu.  Večerní akce byla zakončena večeří v místní restauraci. Akce byla velitelem

okrsku J. Švábem vyhodnocená jako velmi úspěšná a poučná.

Druhý den se Velitelského dne zúčastnilo 30 hasičů. Nejprve nám J. Schambergerová

promítla obrázky ze svého pracoviště KOPIS (Krajské operační a informační středisko) a

zajímavě vyprávěla o postupu činnosti operátora po přijetí tísňového volání na linku 112.

Navázal vyšetřovatel HZS Domažlice J. Sokol, který u fotografií z požárů vysvětlil jejich

příčinu, i jak se zjišťuje. Ukázal také vybavení vyšetřovatelského vozu. Nakonec V. Ponoc‐

ný ml., příslušník HZS Domažlice, promítal obrázky hořících baterií elektrokoloběžek a

vysvětlil, co dělat při požáru objektu s fotovoltaikou. V poledne byl k obědu guláš a chléb.

Po ukončení celé akce se hasiči rozjeli na své základny. Akce proběhla za velmi pěkného

počasí a všichni byli spokojeni. Poděkování patří všem pořadatelům a obci Libkov za vy‐

tvoření podmínek pro dvoudenní hasičské cvičení.   SDH Libkov

Hasičský velitelský den v Libkově

Sobotní školení

Obecní úřad v Zahořanech v říjnu vyhlásil
sbírku, o níž požádala charita „Diakonie
Broumov“. Sbírku podpořily nejen spádové
obce, ale spousta lidí z okolních vesnic s dí‑
kem, že mohou věci, které jsou pro ně již ne‑
potřebné, podarovat lidem v tísni. 

Hanka Hoffmannová, 
zastupitelka obce Zahořany

Sbírka pro charitu
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Ve druhé polovině listopadu se u nás rozběhl třetí ročník Kdyňské
akademie vzdělaného seniora. Jako prvního jsme v Krámečku přiví‐
tali Waldemara Janečka, který všem účastníkům vysvětlil, jak se efek‐
tivně bránit případnému útočníkovi. 18. ledna za námi přijede již po‐
druhé trenérka paměti Jitka Lojíková, která s účastníky procvičí pa‐
měť, aby se ji naučili lépe využívat. „Tuto akci všichni natolik chválili,
že jsme se rozhodli na ni navázat a v tréninku paměti pokračovat,“
popisuje motivaci k uspořádání akce ředitelka organizace Doma ve
Kdyni Bc. Lucie Routová. 

Hned 13. února navážeme prací s chytrým telefonem. Do Krámeč‐
ku dorazí Lukáš Staněk z organizace Moudrá sovička a s účastníky
projde možnosti jejich chytrých telefonů. „Přineste si vlastní dosta‐
tečně nabitý chytrý telefon a na přednášce se naučíte, jak jej ovládat
a efektivně využívat. Připravte si i konkrétní otázky,“ doplňuje Routo‐
vá. Akademie potrvá až do května a každý měsíc se můžete těšit na
jedno téma. Všechny akce jsou zdarma, a ačkoliv jsou primárně urče‐
ny seniorům, tak jsou volně přístupné i ostatním zájemcům bez ohle‐
du na věk. 

Zveme na akce spojené s adventem a blížícími se Vánocemi. Opět
nás u Krámečku v Markově ulici a u klubu Astra v Sokolské ulici čeká
Adventní zpívání pod okny, o nějž se postarají děti z Mateřské školy
v Dělnické ulici. Pozvánky najdete vždy na facebookových stránkách
Doma ve Kdyni.  Za tým Doma ve Kdyni Mgr. Tereza Kazdová

Vážení přátelé, 
troufám si tvrdit, za velkou část z nás, že po duši
nás pohladí zcela určitě návštěva poutního místa,
kostela sv. Anny na Tanaberku. Díky našim před‐
kům, řadě duchovních správců, ale i obyčejných li‐
dí, kteří o toto jedinečné místo pro další generace
pečovali a předávali ho dál, si zde můžeme v objetí
nádherné přírody uvědomit, jak moc pro nás zna‐
mená.
Chtěla bych za spolek Tana‐
berk poděkovat především
městysu Všeruby, který nám
pomáhá prostory kolem kos‐
tela udržovat a podporuje
naši činnost. Pomoci se nám
dostává i od hasičů ze Vše‐
rub, obce Nová Ves, všech
členů spolku, kteří nezištně
pomáhají, třeba i s pečením
sladkého pohoštění pro
všechny na našich akcích.
Poděkovat nutno i za mož‐
nost parkování aut na sou‐
kromých loukách u kostela.
Krásná spolupráce funguje
s farností Kdyně a členy farnosti. Úklid kostela, je‐
ho výzdoba, na tom všem se podílí velká spousta
lidí, kteří s láskou věnují svůj čas a práci.
Měli jsme možnost v letošním roce zde prožít před
Velikonocemi pobožnosti křížové cesty, a to i celé‐
ho vikariátu. Noc kostelů, velmi si užíváme i veče‐

ry chval. Odpoledne s kapelou Aurora bluegrass
band, která nám na Tanaberku krásně hrála, i když
ne za úplně příznivého počastí. V kostele sv. Anny
sloužil nedělní mši pro obě farnosti Kdyně a Mrá‐
kov u příležitosti své cesty náš plzeňský biskup
Tomáš Holub, díky za toto setkání nás všech po‐
hromadě. Nemohu nevzpomenout poutní a barok‐
ní oslavy u příležitosti svátku sv. Anny. Večer

s úžasným souborem VIWA, který se svou sérií ba‐
rokní skladeb pod názvem Pocta sv. Anně rozezněl
prostory kostela. Velkou radostí pro nás byla pou‐
tní mše svatá, kde hlavním celebrantem byl novo‐
kněz Jakub Žákavec. Poděkovat nutno za občer‐
stvení, které bylo poskytnuto tradičně ZOD Mrá‐

kov, Zeos Kdyně, kapele Hájenka, která doplnila
sobotní odpoledne společně s Anenskými trhy. 
V neposlední řadě díky panu malíři Sikovi, který
darem svého obrazu podpořil výběr finančních
prostředků pro kostel při benefičním koncertě,
kterým nás hudebně provedli učitelé a žáci ZUŠ
Kdyně a Domažlice. Akci podpořili svými výtvar‐
nými pracemi děti z MŠ a ZŠ Všeruby, které slavily

velký úspěch. Díky všem.
V tomto adventním čase pro nás
připravil městys Všeruby kon‑
cert Bohuše Matuše, konaný
v pátek 8. 12., jehož výtěžek ze
vstupného putuje ve prospěch
kostela. 
Další adventní neděli 17. 12. kostel
sv. Anny přivítá Mrákovský soubor,
který od 17.00 zde zahájí svůj vá‐
noční koncert.
Na Štědrý den nás pak pohladí po
duši tradičně Půlnoční mše, kterou
celebruje P. Miroslav Kratochvíl,
velké díky za to.
Nechme se tímto úžasným místem,
kterým kostel sv. Anny na Tanaber‐

ku bezesporu je, dále hladit po duši, ať už při kte‐
rékoliv společné akci, které náš spolek zde pořádá,
nebo i jen tak při procházkách s našimi blízkými.
Energie tohoto poutního místa neztrácí na síle.

Díky Vám všem, hodně zdraví a lásky přeje 
za spolek Tanaberk Martina Pejsarová

Energie Tanaberku neztrácí na síle

Doma ve Kdyni

V Dlažově bylo 14. října od časného rána živo. Místní Sbor dobro‐
volných hasičů zde pořádal Závod hasičské všestrannosti a brannosti.
Na trase dlouhé téměř 3 km tu bezmála 500 mladých hasičů z klatov‐
ského okresu poměřilo své znalosti, dovednosti a v neposlední řadě
i fyzičku. Na sedmi stanovištích v pětičlenných hlídkách děti závodily
např. ve střelbě ze vzduchovky, v přeskoku přes vodní příkop, prově‐
řovaly své znalosti ze zdravovědy, topografie, uzlování, brannosti či
požární ochrany. Snahu jim však znepříjemňoval velmi silný vítr, kvů‐
li kterému musela být z bezpečnostních důvodů na poslední chvíli ce‐
lá trasa změněna. Nejlépe se s nástrahami trati i počasí v kategorii
mladších žáků popasovalo družstvo ze Švihova. Mezi staršími zvítězi‐
li hasiči z Týnce u Horažďovic. 

Na přípravě závodu se podílel celý okrsek 22 Dlažov. Zvláštní
poděkování patří členům SDH Slavíkovice a Soustov, kteří se ve
svých velkokapacitních stanech po celý den perfektně starali o občer‐
stvení. Místní hasiči a členové SDH Miletice měli zase na starost
technické zabezpečení závodu.

Nemalý dík patří i OÚ Dlažov za zajištění mobilních WC a Sokolu
Dlažov, v jehož fotbalových kabinách měl zázemí štáb celé soutěže.  

Jan Bečvář, velitel SDH Dlažov

Branný závod v Dlažově
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n Vánoční strom městu Domažlice daro‑
vali manželé Monika a Josef Polákovi ze
stavení U Kaplanů z osady Štefle, součásti
obce Chodská Lhota? Jedličku přinesla z les‑
ní školky na Podzámčí před dvaatřiceti roky
Josefova maminka Marie.

n Mateřská škola Kout na Šumavě uspo‑
řádala 13. října drakiádu? Byla rozdělena
na tři části: na školní zahradě,  kde pro děti
byly připraveny soutěže jako například uvá‑
zání uzle, hledání mašle, skládání puzzle –
draka; druhou částí byla stopovačka spoje‑
ná s hledáním obrázků s lesními zvířátky;
třetí část vyvrcholila pouštěním draků na
louce „Pod kloboukem“. Teplé a slunečné po‑
časí vylákalo ven přes 30 dětí, které samy
nebo s pomocí rodičů předvedly letecké
umění s dračími kamarády. Soutěžily o nej‑
lepšího, nejrychlejšího nebo nejoriginálněj‑
šího draka. Na závěr děti hledaly truhlu
s pokladem a sladkou odměnou. Všem, kteří
si přišli užít odpoledne plné adrenalinu a zá‑
bavy, děkuje MŠ Kout na Šumavě. Foto str. 1.
n V Chodské Lhotě se na lampionový
průvod 28. října sešlo asi 30 dětí s dopro‑
vodem na zahradě mateřské školy, aby si
zasoutěžily a plnily různé úkoly? V pří‑
střešku u OÚ byly připraveny halloweenské
pochoutky, které s láskou pekla Gabriela
Wiesnerová. Děti si opekly špekáčky na
ohništi a mohly se projet hasičským autem,
což byl velký zážitek. V 18.00 hodin po se‑
tmění ze školní zahrady se kolem návsi vy‑
dal lampionový průvod. Sponzorům a všem,
kteří se na celé akci jakkoli podíleli, děkuje
starosta M. Jäger. Foto poslední strana.
n V pátek 10. listopadu vystoupil v kul‑
turním domě v Mrákově ochotnický diva‑
delní spolek Karel z Domažlic? Letem svě‑
tem s Kájou je komedie se zpěvy o tom, „kte‑
rak Kája Mařík do světa odešel, v něm dlou‑
há léta pobýval, běh tohoto světa poznával a
měnil, a kterak nakonec unaven cizími kraji
do vlasti se navrátil a o zaslouženou penzi
požádal“.  Diváci odměnili ochotníky velkým
potleskem, napsala E. Květonová.
n Animované kresby vznikaly ve škole
ve Všerubech? Když žáci dostali za úkol na‑
kreslit a vybarvit postavu, vůbec netušili, co
je čeká. Některým se výtvory vydařily a
všichni jsme se dobře bavili při animaci po‑
staviček, které se různě pohybovaly – běhaly,
skákaly či tancovaly, uvedla  Renata Reifová.
n Jednou z tradic v obci Mrákov je set‑
kání seniorů, které pořádá Sbor pro ob‑
čanské záležitosti? Letos bylo 23. září v sá‑
le ve Starém Klíčově. Bylo připraveno občer‑
stvení i program. Starosta obce informoval
o dění v obci, následovalo pěvecké vystoupe‑
ní děvčat ze ZUŠ Kdyně a požární zásah mla‑
dých hasičů Soptíků z SDH Starý Klíčov.
Stovce seniorů hrála kapela Veselá muzika.
Že se setkání líbilo, doufá Eva Květonová.

V Pocinovicích! Po čtyřleté pauze zaviněné Covidem‐19 a rekonstrukcí KD se v pátek 6. října
od 16:00 hodin uskutečnilo setkání seniorů v kulturním domě v Pocinovicích. K tanci a posle‐
chu hrála dechová kapela Horalka z Chodska. Na organizaci se kromě obce Pocinovice podílely
obce Libkov, Běhařov, Dlažov, Loučim a Chodská Lhota. V programu předvedly velmi pěkné vy‐
stoupení mažoretky z Domu dětí z Nýrska. Pro 88 seniorů bylo připraveno malé občerstvení a
ženy dostaly kytičku karafiátů. Celé odpoledne panovala milá, přátelská a taneční nálada. Po‐
děkování patří všem, kteří se na setkání podíleli.  Marie Homolková, starostka obce

Víte, žeVíte, že ......
Ve Všerubech jsme využili toho, že si u nás ve škole udělala kratší přestávku Tessa, dívka
z Belgie, která se rozhodla projít část Svatojakubské cesty. Žáci nejprve stručnými otázka‑
mi o ní a její zemi zjišťovali základní informace. Potom jim Tessa s pomocí mapy předsta‑
vila Belgii a ukázala, jakou část cesty má již za sebou a kam by ještě chtěla zamířit.  Žáci se
tak dozvěděli, že své putování začala v Chorvatsku, ušla již přibližně 1 500 km a od nás za‑
míří do Prahy, dále do Berlína a podle počasí se rozhodne, zda bude pokračovat dále.
Všichni si tak vyzkoušeli, že se i se základní znalostí jazyka dokáží alespoň trochu domlu‑
vit. Ti odvážnější se s Tessou pustili do rozhovoru a potvrdili si to, co se je snažíme naučit
– důležité je nebát se mluvit. Nakonec jsme naší návštěvě popřáli šťastnou cestu, a hlavně
co nejdéle pěkné počasí, které je pro ni důležité.  Renata Reifová

Návštěva přišla z Belgie

Skvěle se bavilo 88 seniorů



Centrem listopadového dění v Brnířově se stala
naše krásná kaplička na návsi. Je zasvěcena svaté‐
mu Martinovi, který slaví svátek 11. listopadu. Tra‐
dičně se tak v ní o brnířovské pouti konala mše sva‐
tá, kterou sloužil Monsignore Miroslav Kratochvíl.
Houpačkám a kolotočům v tomto období počasí ne‐
přeje, a tak, aby děti nepřišly úplně zkrátka, jsme
pro ně uspořádali Svatomartinskou stezku s úkoly.
Začínala právě u kapličky a dovedla děti až k obe‐
cnímu úřadu. Plnit úkoly mohly děti do poloviny
listopadu a za vyluštěnou tajenku si pak mohly na
obecním úřadě vyzvednout drobnou odměnu.

Podzimní náplň měly děti i v brnířovské mateř‐
ské školce. Se svým programem Logohrátek k nám
přijel Slávek Boura. Koncem října pak děti spolu
s rodiči v rámci podzimní dílničky dlabaly dýně,
malovaly na kamínky a vyráběly obrázky z podzim‐
ních přírodnin. V druhé polovině listopadu pak vy‐
razily do místního jezdeckého areálu, kam za nimi
na bílém koni přijel i svatý Martin, a pak se mohly
povozit na ponících.  

Věra Jandová, foto Lenka Škrabálková

Do školy ve Všerubech jsme pozvali Mgr. Rad‑
ku Mikulíkovou, která se žáky 3. – 5. ročníku
besedovala o využívání sociálních sítí, o jejich
vlivu a možných nástrahách. Při velmi otevře‑
né besedě se potvrdilo, že žáci již v tomto věku
tráví hodně času ve virtuálním světě a je třeba
je naučit, jak se v něm pohybovat, jak ho
správně vnímat a na co si dávat pozor. Beseda
se velmi vydařila a plánujeme další, podo‑
bnou i pro rodiče a veřejnost.  Renata Reifová

O nástrahách 
na sociálních sítích
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Pro učitele, rodiče i děti – počtvrté
Poslední setkání pracovních skupin, tedy učitelů, rodičů, zástupců neformálního vzdělávání v rámci Mís‑
tního akčního plánu rozvoje vzdělávání III (MAP) proběhla v září. Tentokrát se věnovali závěrečnému
dokumentu, který na téměř 400 stranách shrnuje vše, co za dobu dvou let v „Mapech“ vzniklo. Doku‑
ment Místní akční plán rozvoje vzdělávání byl v říjnu předložen ke schválení. Jeho konečnou verzi jsme
zveřejnili na webových stránkách https://map.masceskyles.cz/map‑iii/vystupy‑projektu/. „Kromě po‑
vinných projektových výstupů jsme za pomoci pedagogů a rodičů vytvořili nejrůznější metodické po‑
můcky, které pomohou učitelům při výuce regionálních témat, četby či polytechnických předmětů“, uve‑
dla E. Zachariášová, vedoucí projektu. Na zmíněných webových stránkách si tedy můžete stáhnout na‑
příklad přehled webů s vhodnou literaturou pro děti a žáky pod názvem „Kde hledat vhodné knihy pro
děti, žáky i rodiče“, nebo „Přehled logopedů“ v Plzeňském kraji obsahující i logopedy on‑line či vhodné
logopedické aplikace. Ojedinělým dílem je pracovní sešit pro žáky 5. tříd „Lukáš a Jana pátrají na Chod‑
sku“, který procvičuje čtenářskou úroveň a regionální znalost. Je protkán příběhem Jana Sladkého Kozi‑
ny. Na další podobné učební pomůcky, ale i semináře nebo setkání pro pedagogy, rodiče, ale i děti se mů‑

žeme těšit od ledna v navazujícím pro‑
jektu MAP s pořadovým číslem IV.  

Za spolupráci děkuje realizační tým MAP 

Martinská pouť v Brnířově

V Mrákově poslední říjnový víkend pořádali hasiči lampionový průvod. Předem jsme vyhlásili soutěž
o nejlepší ručně vyrobený lampion. Pro organizátory bylo však těžké ten nejkrásnější vybrat, tak od‑
měnu dostaly všechny děti, které si přinesly svůj lampion. Čekání na setmění jsme si zkrátili opéká‑
ním buřtů, děti vyráběly papírové andělíčky, kterými v adventu ozdobí vánoční stromek. V neděli ne‑
mohla chybět podzimní dílnička a dlabání dýní. S pomocí rodičů si děti domů odnášely nejen straši‑
delné dýně, ale i vlastnoručně vyráběné stromečky, dýňové košíčky či malované kaštany. EK, foto MV

V Mrákově věnovali víkend dětem

Cesta  za strašidly 
Ve Starci skupina aktivních občanů připra‐

vila pro děti strašidelnou stezku pod názvem
„Se světýlkem za strašidly“. Počasí ten den vů‐
bec nepřálo jejich představám, ale jejich od‐
hodlání bylo silnější. Celou strašidelnou scé‐
nu improvizovaně přesunuli do sálu místního
hostince. Místnost se během chvilky stala na‐
pínavým prostředím plným strašidelných
zvuků a nadpřirozených bytostí.

Vstup do tajemného prostoru hlídal hrůzu
nahánějící čert, své lektvary zde společně
s dětmi míchala čarodějnice nebo se v prosto‐
ru procházela Bílá paní. Projít kolem lesního
ducha nebo mrtvoly vstávající z hrobu bylo
hodně napínavé. Stejně tak plnit úkoly u kost‐
livce nebo upíra. Než se děti vydaly na straši‐
delnou stezku, vyrobily si malá světýlka, kte‐
rými si svítily na cestu mezi tajemnými by‐
tostmi. Když je málo světla, v pozadí zní stra‐
šidelné zvuky a kolem se pohybují děsivé by‐
tosti, je i ten nejlehčí úkol obtížný.

Děti i rodiče byli stateční a s napětím a od‐
hodláním se vydávali se světýlkem splnit
všechny jejich úkoly. Za odvahu a splnění mise
byli odměněni drobnostmi pro radost. Tajem‐
nou atmosféru si užila i samotná strašidla, ale
také jejich rodiče a spolupořadatelé, kteří si
stezku chtěli projít sami, bez ratolestí.  

Jana Stará
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Protože vlastnoručně vyrobené lucerny už ve většině
novoveských domácností svítí, bylo potřeba letos při tvo‐
ření na dámském večeru vymyslet něco nového. Čím si ve
skoro předvánočním čase vyzdobit dům? Co třeba hvěz‐
dy? Malý zádrhel nastal při tvorbě její ,,kostry“, kdy jsme
opatrnými pohyby musely sestavit pěticípou hvězdu, což
se na začátku projevilo jako menší problém. Následná
práce už nám ale šla od ruky – omotávání provázkem jsme
zvládly bravurně. Hvězdu jsme doladily jemnými světélky,
a kdo chtěl, mohl si jí i přizdobit.  Šárka Kraftová

Starecké
řízkobraní

Na Moravě mají vinobraní a ve Starci mají
řízkobraní. S neobvyklým nápadem přišel
před rokem Michal Amruz a s přáteli si
udělali malou soutěž mezi sebou. Akce se
zdařila, a byla by škoda v ní nepokračovat.
„Usmaž, co chceš“ zněl úkol soutěže. Pod‑
mínkou byl trojobal a minimálně jedna va‑
rianta bez masa.
Letošní 2. ročník, 4. listopadu, měl velký
úspěch. Pokrmy z různých surovin si přišlo
nechat ohodnotit a ochutnat celkem 9 tý‑
mů. Každý z nich nabízel 2–3 varianty
smaženého pokrmu a k tomu přílohu. Bylo
degustováno a hodnoceno přes 20 pokrmů,
ale ani jeden jste nenašli dvakrát.
Ochutnat jste mohli smažený ananas nebo
korbáčiky, chilli papričky nebo maliny, ma‑
sové řízečky na různé způsoby trojobalu.
Fantazii se meze nekladly, a tak se našlo
spousty různých delikates. Soutěžící a náv‑
štěvníci degustovali a hodnotili každý po‑
krm, nikdo neodešel hladový. Všichni si od‑
nesli kulinářský zážitek v žaludku a novou
inspiraci do vlastní kuchyně.
A už dnes všichni přemýšlí, které menu bu‑
dou prezentovat příští rok. Jana Stará

Dámský večer přinesl nové hvězdy do Nové Vsi

Kultura občanům regionu je společný pro‐
jekt Plzeňského kraje, Divadla J. K. Tyla a sa‐
mospráv měst a obcí regionu, který chce obo‐
hatit kulturní život občanů. Nabízí návštěvy di‐
vadelních představení ve Velkém či Novém di‐
vadle v Plzni. 

Obec Mrákov využila této nabídky a objed‐
nala 40 vstupenek na muzikál My Fair Lady.
S organizací zájezdu, kterou zajišťuje obchodní
oddělení divadla, jsme byli spokojeni, určitě si
z nabídky vybereme i další představení. 

Eva Květonová

V neděli 5. listopadu se k projektu připojila
také obec Němčice (na snímku), kdy jsme
navštívili muzikálové divadelní představení My
 Fair Lady. Bylo krásné. Petra Poláková, 

místostarostka obce Němčice

Kultura občanům regionu

V Loučimi se rozhodli navýšit počet obyvatel
tím, že pro případné zájemce připravili tři zasí‑
ťované stavební pozemky. 

Více na www.loucim.cz.  Z. Huspek



PROSINEC
n 2. 12. Kdyně – rozsvěcení stromečku,
13.00 hod., park u Muzea příhraničí

n 2. 12. Starý Klíčov – betlém, 16.00 hod.,
kaplička

n 2. 12. Starý Klíčov – povídání cestovatelů
Jiřky Lípové a Rosti Gregora, Pamír na ko‐
lech, 18.00 hod., KD

n 3. 12. Koloveč – adventní prodejní výsta‐
va, 14.00 hod., KD Koloveč

n 3. 12. Koloveč – rozsvícení vánočního
stromu, 17.00 hod., u úřadu městyse 

n 3. 12. Mrákov – rozsvícení stromečku,
17.00 hod., areál TJ Sokol

n 3. 12. Chodská Lhota – rozsvícení stro‐
mečku, hraje Míla Šobr, 16.30 hod., před kap‐
lí Sv. Václava

n 7. 12. Kdyně – Pohádky o sto let zpátky
aneb Čtení v Kožíšku, čte, hraje a zpívá Mi‐
chal Hnátek, 17.00 hod., Dům v Kožichu

n 8. 12. Kdyně – Tři oříšky pro Popelku,
promítání ve staré stodole, 17.00 hod., To‐
chorovna

n 9. 12. Zichov – tradiční běh „Zíchovská
13tka“, 11.00 hod., náves

n 9. 12. Dlažov – mikulášská nadílka s vá‐
nočním tvořením, 14.00 hod., sokolovna

n 9. 12. Koloveč – mikulášská nadílka,
14.00 hod., KD 

n 9. 12. Rýzmberk – turistická akce Rýzm‐
berský staročeský advent, výzdoba a histo‐
rické postavy hradu, speciality podzámec‐
kých babiček, nejrůznější hřejivé nápoje pro
dospělé i děti, pouťové koláčky od sv. Miku‐
láše, Nebeská pošta, zábava pro děti a další,
14.00 – 17.00 hod., nádvoří hradu Rýzmberk

n 9. 12. Starý Klíčov – myslivecký ples,
20.00 hod., KD

n 11. 12. Kdyně – vánoční koncert, Dasha
a Pajky Pajk Quintet, 19.00 hod., kino

n 12. 12. Kdyně – adventní farmářský a ře‐
meslný trh, 8.00 hod., náměstí

n 12. 12. Dlažov – divadelní představení
„Nemáš pravdu drahý/á“, Veronika Žilková a
Bořek Slezáček, vyprávění o životě, zážitcích
ze zákulisí divadel, filmu a televize, 18.30
hod., sokolovna

n 16. 12. Kdyně – adventní zabijačkové ho‐
dy s programem, 9.00 hod., náměstí

n 16. 12. Koloveč – prodej vánočních deko‐
rací, KD 

n 16. 12. Nová Ves – vítání občánků

n 16. 12. Mrákov – betlém, 17.30 hod., park

n 16. 12. Brůdek – vánoční koncert, Lukáš
Klička s doprovodem, 17.00 hod., kostelík sv.
Václava

n 17. 12. Tanaberk – adventní koncert
Mrákovského souboru, 17.00 hod., kostel sv.
Anny na Tanaberku

n 21. 12. Mrákov – adventní koncert, Chod‐
ský soubor Mrákov a Dětský soubor Mráček,
18.00 hod., kostel sv. Vavřince

n 21. 12. Kdyně – vánoční koncert, INFLAG‐
RANTI & Josef Vojtek, 19.00 hod., sokolovna

n 22. 12. Koloveč – vánoční koncert Ivany
Jirešové a Matěje Vaníka, 18:00 hod., KD 

n 22. 12. Dlažov – vánoční zpívání koled se
skupinou Capra di Fossa, od 18.00 hod., kap‐
le Sv. Jana Nepomuckého v Mileticích

n 23. 12. Libkov – rozdávání Betlémského
světla, vánoční občerstvení, 17.00 – 18.30
hod., knihovna 

n 23. 12. Dlažov – Betlémské světlo u kaple
Sv. Markéty, 15.00 – 16.30 hod.

n 24. 12. Nová Ves – štědrovečerní setkání
u kapličky

LEDEN
n 1. 1. Starý Klíčov – novoroční pochod,
13.30 hod., Vrchovo, restaurace

n 1. 1. Dlažov – novoroční setkání u kaple
Sv. Markéty s přípitkem svařeného vína,
14.00 hod.

n 1. 1. Nová Ves – novoroční turnaj ve stol‐
ním tenise

n 6. 1. Zichov – hasičský ples, 20.00 hod.,
KD

n 13. 1. Koloveč – hasičský bál, 20.00 hod.,
KD

n 20. 1. Koloveč – sportovní ples, 20.00, KD

n 20. 1. Chodská Lhota – hasičský bál, hra‐
je kapela TAKY – TAKY, 20.00 hod., sokolov‐
na, zve SDH Chodská Lhota

n 27. 1. Dlažov – dětský maškarní rej, 14.00
hod., sokolovna

n 27. 1. Starý Klíčov – hasičský bál, 20.00
hod., KD

n 30. 1. Kdyně – Po jedné stopě, beseda a
cestovatelská show pro milovníky motoad‐
renalinu, 19.00 hod., kino

ÚNOR
n 3. 2. Koloveč – ples městyse, 20.00 hod., 

n 3. 2. Starý Klíčov – Chodský bál, 20.00
hod., KD

n 10. 2. Koloveč – dětský karneval, 14.00
hod., KD 

n 12. 2. Kdyně – divadelní představení „Do‐
kud nás milenky nerozdělí“, 19.00 hod., kino

n 17. 2. Koloveč – masopust

Kulturní servis 
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Skvělá sezóna kdyňských ertéčkářů 
Skončil zasloužený odpočinek po mistrovství světa a naši ertéčkáři začali opět pilně trénovat,

aby zakončili letošní sezónu podle svých představ. Ne vždy se však povede své představy napl‐
nit. Nezáleží totiž jen na závodníkovi samotném, ale také na počasí a postavení hřiště. Déšť, silný
vítr, protivítr nebo velký chlad jsou silnými soupeři a je těžké je porazit. Když jsme 30. 9. přijeli
do Kroměříže, kde se konalo finále Českého poháru, svítilo slunce a nic nenasvědčovalo tomu,
že by druhý den mělo být jinak. Jaké překvapení přišlo ráno, když jsme se podívali z okna. Silný
déšť a vítr. Voda namočí vlasce a šňůry, které se pak chovají úplně jinak a těžce se ovládají. Vítr
sráží nejen lehké mušky, které mají doletět do terčů na různé vzdálenosti, ale i plastové zátěže.
S tím vším se naši závodníci bravurně poprali a tři z nich (David Nejdl, Jakub Schleiss, Lucie Nej‐
dlová) si stoupli na stupních vítězů nejvýš. Václav Kohel, který do tohoto sportu proniká teprve
krátce, skončil na krásném 8. místě v kategorii žáků. Pro Jakuba Schleisse tímto závodem letošní
sezóna skončila, a to velmi úspěšně. David a Lucie Nejdlovi si pro ukončení sezóny dojeli do pol‐
ského města Szamotuly. Závod se uskutečnil 20. – 21. 10., kdy ranní teplota dosahovala 5 stupňů
a byla velká mlha, ze které drobně pršelo. Tento závod byl nejtěžším v tomto roce. Zima ovlivnila
tuhost prutů a vlhko opět vlastnosti vlasců a šňůr. Největším kamenem úrazu byly ztuhlé ruce a
tělo. Přestože měli všichni závodníci před nástupem na start rukavice a teplé oblečení, po jejich
sundání došlo během několika minut nejen k ztuhnutí prstů, ale i celého těla. David i Lucka po‐
dali v tomto počasí neuvěřitelné výkony. Lucka skončila v kategorii juniorek na 1. místě a David
mezi světovou špičkou mužů na místě 5. Po úspěšném ukončení sezóny se již všichni těší na no‐
vé výzvy a kamarády v následujícím roce.  Radka Nejdlová

Kdyňští zahrádkáři tentokrát při‑
pravili  tradiční VÝSTAVU OVOCE,
ZELENINY A KVĚTIN ve stodole mís‑
tních zahrádkářů, vedle prodejny
přebytků. A podle ohlasů to prý byla
jedna z nejhezčích expozic za po‑
sledních pár let. 



Když spočinete na lavičce u kapličky sv. Václava nad Smržovicemi, naskytne se vám nádherný
výhled na horizont šumavských hor. Mám k této krásné a tajemné  lokalitě velmi blízký vztah.
Zvláště k Železné Rudě. Moji rodiče zde na přelomu padesátých a šedesátých let žili, otec pracoval
na Černém jezeře v elektrárně. Já jsem se sice již narodil ve Smržovicích, ale vždy jsem trávil část
prázdnin u příbuzných na samotě nedaleko Debrníku. Tady jsem se jako malý kluk poprvé sezná‑
mil s jistým šumavským fenoménem a tím bylo umrlčí prkno – německy totenbrett. Patrně každý
ví, k čemu tento artefakt sloužil. Ano, zdobený dřevěný objekt se skosenou stříškou, opatřený ta‑
bulkou se jménem zesnulého, modlitbou či jiným vzkazem, zasazený do země podél cesty, poblíž
samoty, nebo u kapličky.  Právě tato drobná lidová architektura, působící nenásilně v krajině mne
inspirovala k vytvoření návrhu objektu jednotlivých stání křížové cesty mezi kaplí sv. Václava ve
Smržovicích a kaplí bl. Karla na Branišově.   

Kresbu návrhu jsem vytvořil rychle. Bylo třeba dbát na estetickou úpravu objektu a hledět na
technickou stránku proveditelnosti. Obrazy jsem navrhl ve tvaru španělského štítu a po poradě
s autorkou malby Adrianou Vlčkovou jsme vzhledem k povětrnostním podmínkám zvolili nerezo‑
vý kov a syntetické emailové barvy. Poté následoval technický výkres, model ve velikosti 1:10
a šablony v reálné velikosti. Jako materiál bylo
vybráno modřínové dřevo.  Zde musím poděkovat
panu Václavu Mrázovi a panu Martinovi Mrázo‑
vi, kteří svou bravurní prací dávají objektům re‑
álnou podobu, a všem ostatním, co se na realizaci
podílejí. O výtvarné technice a symbolice jedno‑
tlivých obrazů zatím nebudu psát. Je to samo‑
statná a složitá kapitola.  

Nicméně část křížové cesty je již postavena a
můžete vstřebávat její poselství, obdivovat kraji‑
nu s výhledem  na krásnou a tajemnou Šumavu.  

Přemysl V. Raška    

V sobotu 28. října se odvážlivci v Hluboké vydali na tajuplnou
stezku kolem koupaliště a okolí. Odvážné děti ji zdolaly v hallowe‐
enských kostýmech. Čekala na ně trasa lemovaná svíčkami, měřila
zhruba kilometr a byla vhodná i pro rodiče s malými dětmi. Akci
uspořádala parta lidí z SDH Hluboká. Šlo o první ročník a přišlo asi
40 dětí s doprovodem. Startovalo se v areálu koupaliště u kiosku,
kde byl i cíl.

Po setmění na trase čekalo 9 stanovišť s organizátory převleče‐
nými do strašidelných kostýmů. Zde byl vždy pohybový úkol a
otázka pro chytré hlavičky, jejímž řešením bylo číslo. Toto si děti
zapsaly na kartičku a na konci trasy našly tabulku, kde čísla vymě‐
nily za písmenka. Strašidelné putování bylo zakončeno vyluště‐
ním tajenky. Kdo uhodl, dostal buřtíka na oheň a halloweenský
drink. Každý, kdo stezku zdolal, se podepsal na listinu, jež proká‐
zala jeho odvahu, a tím získal diplom ZA PŘEŽITÍ STEZKY ODVA‐
HY. V kiosku bylo připraveno občerstvení. Děkujeme za účast a tě‐
šíme se příští rok s novými rekvizitami a maskami na shledanou. 

Za SDH Hluboká Petra Kadlecová a Jana Vogeltanzová    
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Tajuplná stezka v Hluboké

Křížová cesta – 
pohled výtvarný

NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT
nabízí okamžitou finanční podporu do
výše 240 tisíc korun pro seniory a do‑
mácnosti s nižšími příjmy na rychlé a
jednoduché zateplení domů, výměnu
a solární ohřev vody. Peníze dostanete
předem. K elektronické žádosti není
potřeba složité papírování. Více v MAS
Český les, z. s., info@masceskyles.cz.
Tel. 602 168 171.



Strašidelná stezka je takový Halloween po
česku. Členové TJ Sokol Loučim připravili i le‑
tos trasu kolem obce, kde na malé i větší od‑
vážlivce čekalo celkem devět strašidel! 

Je pravda, že některá z nich ještě před dvě‑
ma, třemi lety byla v roli odvážlivců, což nic
nemění na tom, že strašila opravdu dokonale,
i když, jak která. Některá použila blikající
škrabošky, některá nechala dvou až tříčlenné
skupinky projít skoro bez povšimnutí a kurio‑
zitou byla bělovlasá víla, která už zdálky vola‑
la – nebojte se, já vás nevystraším! Na jejím
stanovišti se také účastníci prezentovali ve
strašidelné knize, kde nasbírala 29 podepsa‑
ných dětí i jejich dospělého doprovodu.  

Ještě dopoledne venku pršelo a vypadalo to,
že akce se bude muset konat ve společenské
místnosti obecního úřadu, nakonec se ale vy‑

časilo až do hvězdné oblohy a posezení u čaje,
svařáku a sladkých dobrot si všichni užili až
po absolvování téměř tří kilometrů cestičkami
a mokrou trávou. Nakonec se sešlo padesát li‑
dí nejen z Loučimi, ale i z okolí.  Z. Huspek

Strašidel se v Loučimi nebáli
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Setkání českých a německých pedagogů
v ZŠ Kout na Šumavě. 
V loňském školním roce jsme navštívili tři zá‐
kladní školy v sousedním Německu.  Ve škole
v Reit im Winklu jsme absolvovali týdenní stáž
pedagogů v rámci projektu Šablony III.        
Na jaře jsme byli pozváni do dvou bavorských
škol, a to v Neukirchenu a ve Furth im Waldu.
Vyměnili jsme si zkušenosti, navštívili vyučo‐
vací hodiny, poznali systém německého škol‐

ství. Německé kolegy jsme na oplátku pozvali
k nám, do školy v Koutě na Šumavě.
Zde jsme společně porovnávali metody, formy
práce v malé i větší škole. Zjistili jsme, že práce
a problematika v české a německé škole se
v řadě věcí shodují. Setkání pedagogů proběh‐
la ve velmi přátelské atmosféře a pro obě stra‐
ny byla přínosem. Těšíme se, že na jaře navští‐
ví školu ve Furth im Waldu i naši žáci.  

Pedagogové ZŠ Kout na Šumavě

Za dobrou školní praxí Svatováclavská 

V Chodské Lhotě uctili poutní mší svatou sva‑
tého Václava, kterou sloužil v neděli 1. října
v kapli kdyňský a mrákovský farář P. Karel
Adamec. Ve svém kázání mluvil o životě sva‑
tého Václava a jeho příkladu a zakončil jej ci‑
tátem: „Modli se tak, jakoby vše záleželo na
Bohu, a dělej tak, jakoby všechno záleželo na
tobě.“ V průběhu mše zpívali věřící píseň
„V zemi věrných Čechů“ a „Svatý Václave, vé‑
vodo české země“. Také zazněla stará píseň
Svatý Václave, české kníže slyš. Mše svaté se
zúčastnili věřící z Chodské Lhoty, ale také
poutníci z okolních obcí.
Mše svatá v této kapli svatého Václava se ko‑
ná jedenkrát ročně, vždy o pouti. O kapli se
vzorně stará obec Chodská Lhota.  

Martina Matějková

Nemyslete si, že dnes bude cestopisná
přednáška, to je silné slovo. Spíše vyprávě‑
ní,  začala Diana Grösslová své povídání
o cestě do Ekvádoru. Ať budeme posezení
u projekce fotek s komentářem nazývat
jakkoli, musíme říct, že jsme si je za znač‑
né účasti místních občanů velmi užili.  

Šárka Kraftová

Safírový víkend s Kocourem v botách 
Během podzimních prázdnin pořádala PS Safír víkendovku v Orlovicích, kde děti při příjezdu přivítal Kocour v botách. Po rozdělení do týmů se
děti zapojily do řady her, které rozvíjely jejich týmovou spolupráci a dovednosti. Po náročném dni se všichni těšili na večeři. Poté se pouštěl film,
který byl tématem akce. Pak se děti vydaly na procházku do temného lesa, kde se znovu setkaly s Kocourem v botách. V sobotu pokračovaly na
cestě za spadlou hvězdou, která měla splnit přání. Avšak výprava k ní nebyla jednoduchá, děti musely čelit mnoha výzvám a překážkám. Jednou
z největších byl únos člena z každého týmu. Ostatní členové museli najít uneseného podle stop, které zanechával. Ke konci dne dosáhly děti své‐
ho cíle a večer je čekala zasloužená diskotéka.  Zuzana Andrlíková, PS Safír Kdyně

O dalekých cestách 
vyprávěli v Nové Vsi



Krajina kolem Kouta
na Šumavě byla v mi‑
nulých dnech oboha‑
cena novou jírovco‑
vou alejí směřující ke
kapli U Třech křížů.  

Obec 
Kout na Šumavě

V Chodské Lhotě přivítali
devět nových občánků. „V
dnešní událostmi nabité
době je narození každého
dítěte vlastně zázrak. A pro
nás představitele obce po‐
tvrzením toho, že mladí li‐
dé mají zájem, přes veške‐
ré strasti, na vesnici plno‐
hodnotně žít. Máte nového
človíčka, to nejdražší a nej‐
krásnější, co člověk na svě‐
tě má.“
Takto přivítal starosta obce Ing. Miroslav Jä‐
ger zaplněnou lhoteckou sokolovnu. V úvodu
se představily děti z místní mateřské školky
s písničkami a básničkami za kytarového do‐
provodu ředitelky školy Petry Černé. Odmě‐
nou byl bouřlivý potlesk přítomných, kterých
se sešlo téměř sedmdesát. „S velkou radostí
jsme mezi nás přivítali dvě holčičky a sedm
chlapečků. Novými občánky jsou: Adéla Nad‐
ymáčková, Eliška Roubíková, Mikuláš Polák,
Adam Polák, Miloslav Šantora, William Turek,
Samul Zvonař, Dominik Tvardík a Mikoláš
Schwarz.“  Následoval slavnostní přípitek.
Místostarosta obce Bc. Miroslav Husník pře‐

dal maminkám kytičku a dětem drobný dáre‐
ček. Každé z dětí si vyzkoušelo obecní postýl‐
ku, ve které bylo vyfotografováno se svými
nejbližšími. Atmosféru doplnil kytarový do‐
provod Miloslava Šobra, nechybělo šampaň‐
ské na přípitek.
„Vašim dětem přejeme, aby prožily krásné a
radostné dětství, aby byly zdrávy, svůj život
naplnily tvořivou prací a smysluplným jedná‐
ním s odpovědností za své rodiny i celou spo‐
lečnost.  Ať celý svůj život vzpomínají na dět‐
ství a mládí, ať se do svého prvního domova
vždy rády vrací,“ řekl v závěru starosta obce.
Krásný život ve Lhotě. Za Lhoťáky Milan Zajíc

Devět nových Lhoťáčků

Český zahrádkářský svaz Koloveč pořádal v sobotu 23. září od 8:00 do 15:00 hodin v kulturním
domě prodejní výstavu. Prodávaly se brambory, česnek, cibule, med, jahody, maliny, květiny a
okrasné stromky. K vidění byly i zajímavé výpěstky místních zahrádkářů, byla připravena tom‑
bola a občerstvení. Na stejném místě se konal prodej dušičkového zboží a podzimních dekorací
dopoledne v sobotu 21. října. Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Činnost kolovečských zahrádkářů
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Výpis z brnířovské kroniky – květen 1996.
Napsala Marie Krausová, tehdy druhá

nejstarší občanka Brnířova.
Jednou připravila paní Gruberová hr‑

nec sulcu, rozlila ho na talířky a měla
strach, aby ho odbyla. Pošeptala jednomu
mládenci, aby si ho dal, že mu ho nebude
počítat, jen aby šel na stůl. Mladík sulc
nejen zaplatil, pochválil ho a tak se sulc
vesele nosil na stoly, ani nestačil.

Také se tady konaly schůzky myslivců a
to ještě donedávna a to byly opravdu hluč‑
né neděle. Jednou o poslední leči – a to byli
zváni i myslivci z dalekého okolí – se v ne‑
děli ráno sešli před hospodou, nedočkavě
podupávali, než se dali na pochod. Tehdy
měli plán projít celý les Bezný až k Vítov‑
kám a ještě dál do lesíka, kde se říká
v Ouhelích. To je poblíž zastávky Chodská
Lhota. V Bezným tehdy padlo dost zajíců,
ale tam v Ouhelích jich padlo ještě víc. Ja‑
koby utíkali pořád před myslivci, ale les
už dál nebyl, a když pak udělali výřad, byl
největší ze všech podzimních honů. To už
se slunce přes Bezný přehouplo, v lesíku
se rychle sešeřilo. Úžlabím od Kouta podél
potoka pod továrnu, přes Brnířov se táhla
těžká mlha, když se celá karavana mysliv‑
ců vracela od Loužku dolů ke vsi. Upatla‑
ni, ale spokojeni. Ani nikoho nenapadne
vzpomenut, jak tam v lese se vrací ustra‑
šení zajíci, co ještě přežili. Snad panáčku‑
jí, aby tak uctili chvíli ticha za ty padlé…
Ne, nedá se tak soudit, v přírodě jen silněj‑
ší zůstává, a to je i člověk.

A že byli v takové ráži, snovali spikle‑
neckou sázku na p. dr. Brauna, advokáta
ze Kdyně. Byla to odvaha. S myslivci také
chodil – jako honec – Ondřej Ševčík, skle‑
nář ze Kdyně. Ten měl, jako sluha, nést do‑
mů p. Doktorovi Braunovi zajíce, ale jak
bylo smluveno, shodí ho svázaného z hole
do vykotlaného stromu u mlýna. Za nimi
šli hned dva jiní, zajíce vzali zpět do hos‑
pody, ztahli kůži, vyrušili, rozporcovali,
dali na máslo, špek a koření a už to na
plotně syčelo, vonělo.... Ale když ti dva do‑
šli do Kdyně a Andrýs zajíce na holi neměl,
pan doktor zasakroval. Cos tak vožralej,
že nevíš, že máš hůl prázdnou?

Vzali lucernu a šli zpátky, že zajíce naj‑
dou. Nenašli. A tak došli až sem do hospo‑
dy a tu pan doktor poznal, co se stalo s je‑
ho zajícem, podle té vůně, která tady dřív
nebyla. Sundal opasek, rozepnul kabát,
zahrozil na všechny a řekl: „Protože my
dva tady s Andrýsem jsme šli marně do
Kdyně a zpět, my si na toho zajíce počká‑
me.“ Strach ze všech spadl, dopadlo to do‑
bře, šli domů všichni až k ránu. Neboť
udělat dobrý žert stojí za víc, než přijít
o zajíce. 

Libuše Hynčíková, 
kronikářka obce Brnířov

Z brnířovské
kroniky II
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Jako každý lichý rok přišlo se 103 věřících z partnerského městečka Nové Kostely (Neukirchen beim Heiligen Blut) procesím pomodlit do místního
kostela Narození Panny Marie. Před zahájením bohoslužby vedené v němčině přivítala starostka obce Jana Dirriglová P. Karla Adamce, Dr. Augus‑
tinuse Kozdra a Josefa Drexlera i všechny poutníky z blízka i z daleka a také zástupce Nových Kostelů a řekla: „Těší mě, že si poutníci opět našli cestu
do Loučimi v sobotu před svátkem sv. Martina k naší společné madoně. Srdečně mezi námi vítám P. A. Kozdra poprvé v pozici nového faráře Neukir‑
chenu b. Hl. Blut a děkuji, že v tradici nejen pokračuje, ale také poutníky po vlastních nohou doprovázel a ve zdraví dovedl do Loučimi. 

Neukirchen je známé poutní místo, koná se tam mnoho poutí, ale pouť do Loučimi je přece jen něco neobvyklého a v regionu jedinečného. Tato pouť
za sebou nechává hranice, udržuje přátelství přes hranice, otevírá lidem srdce. Tehdy, při jubilejním procesí, před 4 roky, obě madony stály zde na oltá‑
ři. Velmi děkuji také rodině Neumayerových, především Uli Neumayerovi za krásnou votivní svíčku, kterou každé dva roky přináší a která tyto poutě do‑
provází.“ Bezpečnost průvodu při přechodu ze silnice pod starým viaduktem po hlavní silnici ke kostelu zajišťovali členové místního SDH.  Z. Huspek 

Procesí k Loučimské madoně

V rámci 16. ročníku Juniorfestu, mezinárodní‑
ho filmového festivalu pro děti a mladé publi‑
kum, navštívil ZŠ Koloveč herec Lukáš Lang‑

majer. Školní pěvecký sbor ho vítal písničkami
z filmů a seriálů, ve kterých účinkoval. Herec
se zájmem a vtipem odpovídal na zvídavé
otázky dětí. Po autogramiádě Lukáš zasadil
strom na školní zahradě, herci pomáhaly děti
i učitelský sbor.  Velké poděkování patří učitel‑
ce Ditě Kovářové a  organizačnímu týmu Ju‑
niorfestu za jejich nadšení pro věc. Díky nim
má spousta dětí nezapomenutelné nejen fil‑
mové zážitky.  Kamila Krištofová

Juniorfest
v Kolovči

Folklórní odpoledne s Mráčkem
Folklór na Chodsku udržují Dětský soubor Mráček pod vedením Jany Kucalové, Anny Bayero‐
vé a Jitky Růžkové, Dětský soubor z Postřekova, který vedou manželé Jana a Radek Zuberovi,
a Študácká muzika s tanečníky při ZUŠ J. Jindřicha Domažlice, kde tanečníky vyučuje Martina
Pincová a muzikanty Josef Kuneš. Mladé mrákovské muzikanty připravuje Vlastimil Konrády
ml. a Josef Jarábek. Vedoucí souborů se rozhodli setkávat nejen o Chodských slavnostech
v Domažlicích, ale i v průběhu roku. První setkání pořádali vloni v sále Postřekovští, letos
4. listopadu pozval Mráček všechny na folklórní odpoledne do Mrákova. Sál kulturního domu
byl zcela zaplněn. Souborů patří velké poděkování. Eva Květonová, foto Marcela Vondrašová
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Kdyňsko rozsvítilo lampiony

V Chodské Lhotě pořádali v sobotu 28. 10. mladí hasiči lampionový průvod, 
foto G. Wiesnerová, více str. 7

V sobotu 4. 11. 2023 prošel po Kdy‑
ni Halloweenský průvod strašidel,
který pořádala pionýrská skupina
Safír Kdyně. K vidění bylo přes 200
strašidel různého typu.  Jako na‑
příklad kostlivci, čarodějnice, upíři
a další hororové postavy. 

Zuzana Šimáčková

Dne 29. 10. se konala v obci Kout na Šumavě malá halloweenská slavnost, za účasti malých i velkých. Slavnost byla zpestřena vyřezáváním dýní, malo‑
váním a halloweenskou stezkou pro děti.  Obec Kout na Šumavě

V Libkově se konala  29. října halloweenská akce pro děti pořádaná ob‑
cí ve spolupráci s SDH Libkov. Součástí bylo tvoření podzimních dekora‑
cí přizpůsobené dětskému věku, menší vyráběly postavičky z listí, větší
si odnesly svícny se strašidelnou tématikou. Lampionový průvod prošel
kolem vsi, účastníci obdivovali vyřezané dýně a díky bubákům zažívali
strašidelnou atmosféru. Na závěr bylo v sále připraveno občerstvení.  

Ing. Lucie Mlezivová

Na Halloween se ve škole ve Všeru‑
bech některé děti opět převlékly do
zajímavých kostýmů a zároveň si
během dopoledne přiblížily, jak
tento svátek prožívají děti zejména
v anglicky mluvících zemích.  

Renata Reifová

V Nové Vsi se děti sešly na obecním úřadě, aby se – v kostýmech – pobavily
i postrašily. Starší děti  dlabaly na dýně strašidelné obličeje, mladší vyrobily
něco na ozdobu svých domovů. Po setmění se vydaly na krátkou stezku od‑
vahy, osvětlenou pouze lucerničkami. Na konci čekalo překvapení – spe ‑
ciální mandarinkové dýně a pečené mumie. Šárka KraftováHalloweenský lampionový průvod 5. listopadu v Zahořanech. Eliška Krchová


